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Helmer Jõgi usub
treffoonia vaimu tulevikku

0  Intervjuu Treflneri Gümnaasiumi direktoriga 0
@  Mida te arvate koolihari

duse tasuliseks muutmisest?
Esimese hooga tahaks «jaa» 

öelda, sest see oleks lihtsaim 
ja kiireim tee meie koolide 
majandusliku olukorra pa
randamiseks. Tasuline kooli
haridus annaks võimaluse viia 
õpetajate palgad näiteks ehi
tustööliste või politseinike 
omadega ühele tasemele. Nen
de kolme ameti nimetamine 
ühes lauses peaks panema vä
hegi mõelda oskava ja tahtva 
riigimehe murelikult mõtlema 
Eestimaa tulevikule.

See probleem on aga mit
meplaaniline ja ainult haridus
töötaja mätta otsast vaadates 
ei saa talle vastata. Eetilises 
plaanis, üksikisiku seisukohalt 
oleme oma tööga ja selle eest 
saadud enam kui nigeia pai
gaga juba ammu kinni maks
nud oma laste õpetamise, me
ditsiiniabi jne. Poliitilises plaa
nis aga tuleb tervitada iga 
sammu, mis aitab lammutada 
sotsialismiks nimetatud monst
rumit.

Seda küsimust ei saa lahus 
vaadata ka sellistest asjadest, 
nagu praegu haridusega tegele
vate inimeste proiessionaal- 
sus, nende täiendõpe, õpetaja
te ettevalmistus jpm. Kui 
meil ei. oie suudetud tänaseni 
laheni..aua kooL tahvii ja krii
di «piob.eermke.st», sus niisu
guse kompieks.se küsimusega 
jääme kün jänni.

Õpetamine ei saa seista la
hus õppimiselt. Hariduse ise
väärtust tunnetab me.e ühis
konnas elitaarne (selle sõna 
parimas tähenduses) kiht. Sel
lepärast tundus mulle lähimi
neviku hõiskamine ärkamis
ajast ja praeguse aja võrdle
mine viimase ärkamisajaga 

vfpnaitb^una. Tõelist ärkamis
aega iseloomustas eelkõige rah
va sügav hariduspüüdlus. 
Praegust aega iseloomustab 
rohkem tõkete tagant pääse
nud viha toonase ülekohtu 
vastu. Oige ärkamine anes sei
sab ees.

Meie riiklik haridussüsteem 
ei anna garantiisid, aga ini
mene tahab garantiisid, kui ta 
millegi eest maksab. Me pea
me veel kaua .härra Mauruse 
moodi kavalust ja kõveraid 
teid kasutades otsima võima
lusi, et. eesti poisid ja tüdru
kud saaksid korraliku haridu
se. Probleemi tegelik lahendus 
on aga majanduses. Usun, et 
jäätisemüügi ja erataksonduse 
taoline ettevõtlus jääb Eesti
maal varsti minevikku. Tõeli
sed firmad ja ettevõtted, et 
pinnal püsida, peavad muret
sema eesrindlike tehnoloogiate, 
seadmete jne. eest. Masin ise 
aga iii maksa midagi, kui selie 
taga ei oie korralikku välja
õpet saanud immest. Ka kõige 
kõvem pea peaks aru saama, 
et ilma korraliku üldhariduse
ta ei saa olla head ametiõpe- 
tajat.

Sahistada on muidugi põnev, 
kuid tegelikult peaks meie 
ajakirjandus iga päev lahti 
rääkima ja kirjutama mõtet: 
«toetades haridust, toetad Ees
timaa tulevikku». Mõte on ba
naalne, kuid praegu peab 
Treffneri Gümnaasiumi direk
tor vaatama kurvalt poolaka
te vilgast tegevust Jaani kiri
kus ja ekspertiisiakti laual, 
milles seisab lause koolimaja 
ühe osa kohta: «allakukkumise 
ohus».

O  Mis on direktori peamine 
\mure koolis?

Küll oleks hea, kui kooli 
juhtkond saaks tegelda ainult 
otseselt õpetamise ja kasvata
misega. Lõviosa direktori t .ö- 
ajast kulub asjadele, mis ei 
peaks kuuluma tema kompe
tentsi. Need on enamasti ma
jandusküsimused, seotud re
mondiga, varustamise ja ra
haga. Neidki asju ei saa nor
maalselt lahendada, sest kre
diidi sisuline Ipäsutaja ei ole 
kooli juhtkond. Lahendama 
on seatud ja volitatud terve 
vabariiklik ametnike armee. 
Toon ühe viimase aja drasti
lisema näite: õpetajad näevad 
meeletut vaeva õppekirjanduse 
otsimise, hankimise ja paljun
damisega. Paljundusseadmed 
muretsema ei ole enamik koole 
võimelised. Ei saa käivitada 
ka vanu ajast ja arust kopee- 
rimismasinaid, sest need tööta
vad sageli piiritusega, mida 
meil ei ole. Samas kutsutakse 
lausa tsisternide kaupa oksjo
nilt piiritust ostma.

Usun, et enamikul koolijuh
tidest on suureks mureks 
kaadrimure, ja see on lähematel 
aastatel veelgi suurem. Üheks 
komistuskiviks on lapse
hoolduspuhkusel õpetajale 
probleem. Kui noor õpetaja 
läheb lapsehoolduspuhkusele, 
tuieb taile töökoht säilitada 
samas koolis. Seega tuleb ühel 
äi aar varnata päeval teatada 
voiboiia väga heale asendus- 
opetajaie, et teda lihtsalt 
enam ei va., ,.a. Veel kohuta
vam oa, ku. õpilased peavad 
iga poo.e aasta möödudes ko
hanema uue õpetajaga. Asjade 
loomulik käik oleks see, kui 
õpetajale säilitatakse haridus
osakondade kaudu koht samas 
koolis või mõnes teises koolis, 
kus vajatakse õpetajat. Naisõi- 
guslastele see mõte muidugi 
ei meeldi, kuid peale sündi- 1  

mise ja ema hoolitsuse tahavad 
lapsed ka kooliõpetust saada.

$  Mis on muutunud koolis 
endise nime taastamisega?

Kooli nime taastamiseks oli 
mitu põhjust. Eelkõige oli va
ja taas tuua avalikkuse ette 
Hugo Treffneri ja tema asuta
tud kooli nimi.

Koolis on veel kolleege, kes 
on töötanud kõrvuti Treffneri 
kooli ja Tartu 1. Keskkooli 
õpetajatega. Veerand kooli 
õpetajatest on sama kooli v i
listlased. Piisavalt on ka õpila
si, keile vanaisad, emad ja 
isad on siin majas õppinud. On 
olemas põlvkondade järjepide
vus, seega säilib trenooma 
vaim. Treffoonias on aga välis
tatud. paigaltammumine. Seda 
ei lubaks meile Treffneri koo
li arvukas vilistlaspere.

Kahe aasta jooksul peavad 
kõik klassid saama gümnaasiu
miklassideks. Vähemalt ühe 
kooli raames ei tohiks eristada 
liht- ja eriklasse. Nii kaua 
kui haridussüsteem on vaene, 
peaksid koolid olema võima
likult homogeensed. Sellepä
rast on riikliku haridussüs
teemi kõrval teretulnud iga 
sugused. alternatiivhariduse 
võimalused. Kuid see osa hari
dusest jäägu lastevanemate, 
ühenduste, seltside ja alga
tusvõimeliste inimeste pärus
maaks. •

Olulistest muutustest võiks 
hakata rääkima alles paari 
aasia pärast. Praegu on meil 
olemas eesmärgid, mille poole 
püüelda.
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